

[Text] COMMITTEE ON TAX MATTERS

EVIDENCE

[Recorded by Electronic Apparatus]

Tuesday, May 5, 1992

• 1604

The Clerk of the Committee: Hon. members, I see a quorum. In conformity with Standing Orders 106.(2) and 116, your first item of business is to elect a chairman. I am ready to receive motions to that effect.

Mr. Harvard (Winnipeg St. James): I move that Mr. Dorin be chairman.

The Clerk: It has been moved by Mr. Harvard that Mr. Murray Dorin do take the chair as chairman of the subcommittee. Is it the pleasure of the committee to adopt the said motion?

Some hon. members: Agreed.

The Chairman: Now we can get started, with that bit of business out of the way. Two of us agreed to switch jobs for a while, and we have to go through these silly rules, which are just a hassle to all of us. But we normally don't get too caught up in bureaucracy in this committee.

In any event, I'd like to get started without any further ado. I would like to welcome you, Mr. Brown, and invite you to provide any opening comments you might have, after which we will probably try to ask you a few questions about some of this.

• 1605

The subject of the meeting today is the study that was done by Mr. Brown in his role as chairman of the advisory committee that was appointed by Mr. Mazankowski, as the Minister of Finance, to examine the question of federal-provincial tax collection. He has prepared quite an extensive study. I believe all members have that. In my view, it is a first-class piece of work. We didn't want to let it go unnoticed by this committee, because we thought that one of these days the subject might be resurrected. We thought that the finance committee at least should have an opportunity to hear from you, and perhaps then to decide whether or not we want to do anything further on the matter.

Please proceed.

Mr. Robert D. Brown (Chairman, Advisory Committee on Federal-Provincial Tax Collection Agreements): Thank you very much, Mr. Chairman. I have no formal opening statement, but I thought that with your permission I would just take a brief moment to highlight what the study is and what its principal conclusion was.

As you note, a committee with myself as chairman and comprising Edwin Harris, François Lebel, and Rita Levine was appointed by the Hon. Don Mazankowski to review a proposal brought forward by the provinces to switch the basis of provincial income taxes for the agreeing provinces—that is, the nine provinces outside of Quebec—plus the two territories to the basis of a tax on income rather than a tax on tax. That seems a rather arcane issue. The committee may

[Translation] MINUTES OF PROCEEDINGS

TÉMOIGNAGES

[Enregistrement électronique]

Le mardi 5 mai 1992

La greffière du Comité: Honorables députés, je constate que nous avons le quorum. En conformité avec le paragraphe 106.(2) et l'article 116 du Règlement, le premier point à l'ordre du jour est l'élection d'un président. Je suis disposé à recevoir des motions à cet effet.

M. Harvard (Winnipeg St. James): Je propose que M. Dorin soit président.

La greffière: M. Harvard propose que M. Murray Dorin assume les fonctions de président du sous-comité. Plaît-il au comité d'adopter la motion?

Des voix: D'accord.

Le président: Maintenant que nous avons réglé cette question administrative, nous pouvons commencer. Deux d'entre nous ont convenu d'échanger leur place pendant un certain temps, ce qui nous force à nous plier à ces règles idiotes qui ne font que nous embêter. Mais normalement, notre comité ne s'embourbe pas dans les questions administratives.

Quoi qu'il en soit, j'aimerais commencer sans plus attendre. Monsieur Brown, je vous souhaite la bienvenue et vous invite à faire une déclaration préliminaire, après quoi nous vous poserons sans doute quelques questions sur le sujet.

La séance d'aujourd'hui est consacrée à l'étude qu'a effectuée M. Brown à titre de président du comité consultatif chargé par le ministre des Finances, M. Mazankowski, d'examiner la question des Accords fédéraux-provinciaux de perception fiscale. Il en est résulté une étude approfondie dont les députés ont reçu un exemplaire, je crois. À mon avis, il s'agit d'un excellent travail et en tant que comité, nous tenions à le souligner étant donné qu'un de ces jours, il se pourrait fort bien que le sujet revienne sur le tapis. Nous avons pensé qu'il serait bon qu'à tout le moins, le comité des finances puisse vous entendre et décider si par la suite, il veut approfondir davantage la question.

La parole est à vous.

M. Robert D. Brown (président, comité consultatif sur les Accords fédéraux-provinciaux de perception fiscale): Merci beaucoup, monsieur le président. Je n'ai pas de déclaration liminaire officielle, mais j'ai pensé qu'avec votre permission, je pourrais prendre quelques instants pour relever les points saillants de l'étude et de sa principale conclusion.

Comme vous l'avez noté, notre comité, composé de moi-même, à titre de président, ainsi que d'Edwin Harris, de François Lebel et de Rita Levine, a été nommé par l'honorable Don Mazankowski pour examiner une proposition des provinces en vertu de laquelle les provinces adhérentes—c'est-à-dire les neuf provinces, outre le Québec—, plus les deux territoires, passeraient d'un régime d'impôt sur l'impôt à un régime d'impôt basé sur le revenu.